
 

  
Udsatterådsmøde den 5. december 2024 

 

Tid Dagsordenspunkt Ansvarlig 

12.00 – 12-45 Ad 1) Møde med Socialborgmester Karina 

Vestergård 

 

Udsatterådet har sit årlige møde med Social-

borgmesteren. På seneste rådsmøde blev ne-

denstående emner vedtaget. I parentes frem-

går den tid der er sat af til hvert punkt.  

 

- Forsyningsforpligtigelsen på §§ 107 og 108 

(10 minutter) 

- værdighedsreformen (10 Minutter) 

- Hvilke erfaringer kommunen og borgmeste-

ren har gjort sig i arbejdet med udsatterådet, 

Maja og Jonas 

[5. december 2024] 

 

 

 

 

 

Referat  

MØDEDATO  

5. DECEMBER 2024 

 

TID 

12.00 – 16.00 

 

STED 

KØBENHAVNS RÅDHUS - UDVALGSVÆRELSE D  

1. SAL LOKALE 103 

 

 

MØDEDELTAGERE 

KJELD SKIPPER EBDRUP 

JONAS DEMANT HANSEN 

STINNE CECILIE HJORTH-ANDERSEN 

STINE LENE HANSEN 

AMALIE GEORG SMISTRUP 

HANNAH EMILIE JEROME INCE 

MAJA LØVBJERG HANSEN 

LEISE JOHNSEN 

KLAUS M. KRAG 

HENRIETTE BONNET 

SEKRETARIATET:  

ASK BENNETZEN 

RASMUS JUST CHRISTENSEN 

VICTORIA MØLLER THOMSEN  
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og hvordan udsatterådet kan blive mere råd-

givende og relevante. (25 minutter) 

 

12.45 – 13.15 frokost  

13.15 - 13.25 Ad 2) Godkendelse af dagsorden og referat 

 

• Udsatterådet skal godkende mødets dags-

orden og referatet fra udsatterådsmødet 

den 7. oktober. 

• Det konstateres hvorvidt rådet er beslut-

ningsdygtigt (2/3 af rådets medlemsor-

ganisationer er repræsenteret). 

 

Bilag:  

• 2a: Referat fra Udsatterådsmøde den 7. 

oktober 

Maja 

13.25 - 13.45 Ad 3) Orienteringer og godkendelser 
 

• Rådet skal beslutte første mødedato i 

2025 jf. bilag 3a. De øvrige mødedatoer 

kan drøftes, men besluttes endeligt på før-

ste møde i 2025.  

• Rådet orienteres om høringssvar siden 

sidst: 

o Hjælp i hverdagen 2025 

o Placering af nye stofindtagelses-

rum 

• Rådet orienteres om møder i Socialudval-

get i første halvår 2025 jf. bilag 2d 

 

Bilag:  

• 3a: forslag til rådets mødedatoer i 2025 

• 3b: Høringssvar Hjælp i hverdagen 2025 

• 3c: Høringssvar vedr. placering af nye sto-

findtagelsesrum 

• 3d: Mødeplan for politiske udvalg i Køben-

havns Kommune første halvår 2025.  
 

Maja samt Sekretaria-

tet 

13.45 - 14.05 Ad 4) kort indføring i kommunens budget-

processer  

 

Rådet har efterspurgt en større indsigt i kom-

munens budgetproces. Derfor vil chefkonsu-

lent fra Økonomi og Byggeri Katrine Melchior 

Færch-Jensen give oplæg vedrørende de 

kommunale budgetprocesser med efterføl-

gende mulighed for spørgsmål.  

Sekretariatet samt 

forvaltningen 
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Der vil muligvis blive eftersendt et bilag til rå-

dets orientering 

14.05 – 14.20 Ad 5) Drøftelse af rådets engagement ifm. 

budget 2025, herunder nedsættelse af ar-

bejdsgruppe.  

 

Rådet drøfter hvordan det vil arbejde med 

budgetprocessen i 2025, herunder budget-

møde i februar.  

 

Maja 

14.20 – 14.30 Pause  

14.30 – 15.55 Ad 6) Temadrøftelse 

 

På sidste rådsmøde blev det vedtaget, at Ud-

satterådet vil bruge det næste stykke tid på at 

arbejde med sin strategiske retning samt ram-

merne for rådets arbejde. Dette arbejde op-

startes via denne temadrøftelse. Vedlagt er 

Frivilligrådets strategipapir til inspiration. 

 

Bilag:  

• 6a: Frivilligrådets strategipapir 

 

Rådet samlet 

15.55 - 16.00 Ad 7) Afslutning og eventuelt   

 
 

 

Ad 1) Møde med Socialborgmester Karina Vestergård 

 

Udsatterådet har sit årlige møde med Socialborgmesteren. På seneste 

rådsmøde blev en række emner til drøftelse vedtaget.  

 

Udfordringerne omkring forsyningsforpligtigelsen på §§ 107 og 108 

drøftes. Socialborgmesteren giver en status på ventelisterne til botil-

budspladser og de bagvedliggende årsager. Karina Vestergård forkla-

rer, at ventelisterne de seneste tre år er steget markant. 

 

Denne udvikling skyldes primært tre forhold. For det første stiger antal-

let af mennesker med psykiske udfordringer mere end befolkningsud-

viklingen, hvilket lægger et øget pres på systemet. For det andet ned-

lægger regionernes psykiatriske afdelinger pladser og udskriver patien-

ter hurtigere, hvilket skaber et øget behov for midlertidige botilbud i 
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kommunerne. Endelig rammer besparelser i Socialforvaltningen de fo-

rebyggende og tidlige indsatser, eksempelvis bostøtte i eget hjem, hvil-

ket også har konsekvenser for presset på botilbuddene. 

 

Socialborgmesteren fremhæver at udfordringen allerede opstod 2017 

og at det er bekendt, at der er brud på loven. Københavns Kommune er i 

dialog med Ankestyrelsen for at finde en løsning. 

 

Det blev drøftet, hvorfor private botilbud ikke bruges mere. Lovgivnin-

gen kræver, at tilbud matcher borgerens behov, hvilket begrænser mu-

lighederne. Budgettet til private pladser er reduceret fra 50 til 23,2 mil-

lioner kroner i budget 2024, hvilket yderligere skaber udfordringer. 

København er blandt de kommuner med flest på venteliste. Karina Ve-

stergård ønsker at reducere ventelisterne, men understreger, at de til-

budte pladser skal være de rette. Kommunen afventer Ankestyrelsens 

afgørelse om en løsning. 

 

Rådet peger på, at der er forskelle i, hvordan borgere behandles i psyki-

atrien og hjemløsereformen, og det opleves, at borgere placeres på 

bruttolisten, fordi sagsbehandlere afviser tilbud uden nødvendigvis at 

have give borgere mulighed for at se boligen selv. 

Karina Vestergård tilkendegiver, at hun vil undersøge problematikken 

omkring bruttolisten og følge op på sagen. 

 

Rådet bemærker også, at mange borgere ikke ønsker at forlade kommu-

nen, hvilket bidrager til ventelisterne. Derudover er § 85-støtten under 

ventetiden utilstrækkelig og problematisk. Karina understreger, at ser-

viceniveauet i København er lavt, men at hun vil arbejde for at forbedre 

støtten for at forebygge. 

 

  

Værrdighedsreformen  

 

Rådet diskuterer udfordringerne ved værdighedsreformen. Karina på-

peger, at de 100 mio. kr., der er afsat, er langt fra tilstrækkelige. Den fo-

reslåede værdighedsydelse risikerer at blive så lav, at borgere ikke kan 

opretholde en basal økonomi. Hun udtrykker bekymring for, at borgere, 

der accepterer ydelsen, samtidig kan miste retten til andre ydelser. 

Karina understreger behovet for en tæt dialog med rådet og andre aktø-

rer for at identificere faldgruber og sikre en bedre indsats for de mest 

udsatte borgere. Hun opfordrer til at lave teknisk gennemgang og sam-

arbejde med BIF mm..  Rådet stiller sig til rådighed for at bidrage til 

denne proces. 
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- Hvilke erfaringer kommunen og borgmesteren har gjort sig i arbej-

det med udsatterådet, og hvordan udsatterådet kan blive mere rådgi-

vende og relevante. 

 

Rådet og Karina drøfter, hvordan udsatterådet kan blive mere rådgi-

vende og relevant. Karina fremhæver vigtigheden af fokus på få kon-

krete anbefalinger, der kan gennemføres politisk, og opfordrer til tæt-

tere dialog og strategisk samarbejde. Hun påpeger, at politikere både 

ønsker at høre om udfordringer og samtidig motiveres af ros for det, 

der fungerer. 

Der drøftes forskelle og overlap mellem frivilligrådet og udsatterådet. 

Karina ser potentiale i, at rådene arbejder tættere sammen og eventuelt 

koordinerer deres indsats, men understreger, at udsatterådet selv skal 

definere sine kerneområder. 

 

Rådet takker Karina Vestergård for hendes besøg  

 

Inden næste punkt på dagsordenen laver rådet en præsentationsrunde  

 

 

Ad 2) Godkendelse af dagsorden og referat 
 

Udsatterådet godkender mødets dagsordenen samt referatet fra mødet 

den 7. oktober uden yderligere bemærkninger.  

 

Under eventuelt tilføjer Rasmus et punkt til dagsordenen. Han oriente-

rer rådet om en nyhed fra Social- og Boligministeriet, som inviterer til et 

stormøde om grundfinansiering af civilsamfundet. Mødet har 150 plad-

ser, og tilmelding sker efter først-til-mølle-princippet. Hver organisa-

tion kan deltage med én repræsentant. 

 

Rådet konstaterer, at det er beslutningsdygtigt, da mindst halvdelen af 

medlemsorganisationerne er repræsenteret. I dagens møde er 10 orga-

nisationer repræsenteret, hvilket opfylder kravene. Konstatering af be-

slutningsdygtighed bliver fremover et fast punkt på dagsordenen. 

 

Ad 3) Orienteringer og godkendelser 
 

Rådet beslutter, at første møde i 2025 afholdes den 6. marts, jf. bilag 3a.  

Der bliver opfordret til at vente med at fastlægge de øvrige mødedatoer 

for 2025 på grund af den igangværende strategiproces. De resterende 

mødedatoer vil derfor blive drøftet og besluttet på det første møde i 

2025. 

 

Rådet orienteres om høringssvar vedrørende "Hjælp i hverdagen 2025" 

og nye stofindtagelsesrum, herunder et projekt med Reden og place-

ringen af et mobilt rum i Nordvest. 
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Rådet informeres desuden om Socialudvalgets møder i første halvår af 

2025. 

 

Ad 4) kort indføring i kommunens budgetprocesser  

 

Som opfølgning på rådets ønske om større indsigt i kommunens bud-

getproces holder chefkonsulent fra Økonomi og Byggeri, Katrine Mel-

chior Færch-Jensen, et oplæg om de kommunale budgetprocesser 

med efterfølgende mulighed for spørgsmål 

 

Oplægget omhandler blandt andet budgetprocessens to hovedfor-

handlinger: en større i efteråret, hvor den endelige budgetaftale fast-

lægges, og en mindre i foråret, hvor der kan søges midler til investerin-

ger, hvis besparelsesforslag kræver dette. Rådet har flere muligheder 

for at påvirke budgetprocessen, blandt andet gennem deltagelse i bud-

getseminaret i efteråret, hvor de guider politikerne, samt i foråret, hvor 

der er fokus på besparelser og der afholdes møder med tekniske gen-

nemgange 

 

Der bliver spurgt, om valgår kan påvirke budgetprocessen. Det oplyses, 

at visse ændringer kan forekomme, men at det interne årshjul fortsætter 

som normalt. Rådet drøfter også, hvordan de bedst kan skabe indfly-

delse uden for de faste høringsperioder, og det påpeges, at tidlig dialog 

og en fælles forståelse med politikerne kan være afgørende. Der bliver 

også talt om vigtigheden af at følge op på budgetnotater, der ikke bliver 

prioriteret, og hvordan rådet kan tage initiativ til dialog med forvaltnin-

gen om den videre proces. 

 

Rådet takker afslutningsvis Katrine Melchior Færch-Jensen for oplæg-

get.  

 

Ad 5 & Ad 6) Temadrøftelse samt drøftelse af rådets engagement 

ifm. budget 2025, herunder nedsættelse af arbejdsgruppe  

 

Dagsordenen revideres af Maja, således at budgetdiskussionen indar-

bejdes i strategidrøftelsen. Punkterne 5 og 6 kombineres således i 

dagsordenen. 

 

Stinne præsenterer strategioplægget, som er udarbejdet på baggrund 

af det seneste møde, hvor der var enighed om behovet for en strategi-

proces. Arbejdsgruppen, bestående af Klaus, Bo, Maja og Stinne, har ar-

bejdet videre med en ramme, som rådet kan give input til eller tilpasse. 

Oplægget adresserer rådets nuværende udfordringer, herunder lav 

mødedeltagelse og behovet for en mere proaktiv tilgang samt en stær-

kere kobling til Socialudvalgets arbejde. Der er identificeret en række 
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udfordringer, såsom sporadisk dialog med Socialudvalget, en reaktiv til-

gang til sager og et behov for bedre onboarding af nye medlemmer. 

 

Arbejdsgruppen har desuden gennemgået rådets fire formål og påpe-

get, at der er behov for øget fokus på erfarings- og vidensdeling samt 

den eksterne dialog. Det foreslås, at rådet på kort sigt fokuserer primært 

på samarbejdet med Socialudvalget, mens der på længere sigt arbejdes 

mod en bredere relevans for andre forvaltninger. Der er enighed om, at 

et fast årshjul, der tilpasses budgetprocessen og Socialudvalgets mø-

der, vil kunne styrke planlægningen og koordineringen af rådets ar-

bejde. Dagsordnerne bør tilrettelægges herefter.  

 

Socialudvalget arbejder aktuelt på at forny deres strategiske indsatsom-

råder, og rådet ser dette som en oplagt mulighed for at bidrage med in-

puts. Arbejdsgruppen anbefaler, at rådet fokuserer på Socialudvalgets 

fire strategiske indsatsområder i stedet for de 12 identificerede indsats-

områder. Det understreges, at en klar prioritering vil gøre rådet mere 

målrettet og relevant. 

 

Der er også forslag til konkrete initiativer, herunder en "blå bog" over rå-

dets medlemmer for at øge synligheden og styrke onboarding. Forsla-

get møder bred opbakning, og det diskuteres, hvordan den bedst kan 

implementeres og vedligeholdes.  

Endelig er der enighed om at sende en årlig julehilsen til Socialudvalget 

som en anerkendelse af samarbejdet samt eventuelt at udarbejde et 

spørgeskema til Socialudvalget for at få feedback på samarbejdet og 

ønsker til fremtidig dialog. Afslutningsvis drøftes forretningsordenen, 

og der er opbakning til at få nedskrevet og præciseret arbejdsproces-

serne og ansvarsområderne for derved at skabe større klarhed 

 

Arbejdsgruppen planlægger at afholde et møde inden næste rådsmøde 

for at gennemgå mødeplanen i forhold til den overordnede strategi. 

Rådsmedlemmer, der ønsker at bidrage til specifikke initiativer, såsom 

udviklingen af "blå bog," opfordres til at kontakte Maja. Strategiproces-

sen foreslås desuden som et fast punkt på dagsordenen i 2025. 

 

Der bliver foreslået en sammenlægning af visse opgaver for at undgå 

for mange separate arbejdsgrupper. Det nævnes, at "blå bog" kan inte-

greres i onboardingprocessen. Derudover foreslås det at strukturere et 

årshjul, hvor opgaver samles under de planlagte møder, og at fordelin-

gen af arbejdsopgaver drøftes ved næste møde. 

 

PowerPoint-præsentationen eftersendes til rådet. 
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Ad 7) Afslutning og eventuelt 

 

Under eventuelt drøfter rådet håndtering af eksterne henvendelser. Det 

foreslås, at henvendelser fremover sendes til forpersonsskabet, som fo-

retager en sortering for at reducere belastningen for rådet. Forpersons-

skabet inddrager rådet, når det er nødvendigt. Der er bred opbakning til 

forslaget. 

 

Næste udsatterådsmøde er torsdag den 6. marts 12-16. 


